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ZAVÁTO ČASEM
V roce 1972 

se přistěhovalo 35 nových 
občanů! 

POMOC UKRAJINĚ
Viděli jsme maminky s dětmi 

třesoucí se zimou, s sebou měly 
jen to nejnutnější. 

KOTlíKOVé dOTACE
Zbývá už jen pár měsíců na 

to, aby jste nahradili stávající 
topeniště novým.
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NOVINY •••• srdce středohoří
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Chotiměř pomáhá! 
Děkujeme!
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SlOVO STAROSTY ••••

Napište Nám 
Máte jakoukoliv 

připomínku k dění v obci? 
Potřebujete veřejně vyjádřit 

svůj názor k aktuální 
situaci, radnici či chcete 

obyvatelům něco vzkázat, 
poděkovat či si postěžovat? 

Napište nám! 
Příspěvky, prosím, zasílejte 

na e-mailovou adresu: 
obec@chotimer.cz.

Chotiměřské noviny vydává obec 
Chotiměř (Chotiměř 66, 410 02, 

Lovosice, obec@chotimer.cz, IČO: 
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NOVINY •••• srdce středohoří

Hezký den, milí sousedé!

Zdraví, štěstí, lásku. První tři mě-
síce roku utekly opravdu rychle  
a já vzpomínám na to období, kdy 
se lidé nejčastěji potkávají, třesou 
si rukama, objímají se a přejí si 
zdraví, štěstí nebo lásku. V posled-
ních týdnech mě napadá jedno slo-
vo, které všechny tyto tři pojmy tak 
nějak zastřešuje: klid. Normální, 
prostý, jednoduchý, čistý klid. Klid 
na rodinu. Klid na práci. Klid na 
školu. Klid na sebe. Mám pocit, že 
v kontextu toho nenormálního, co 
se v okolním světě děje, je to jedno 
z nejcennějších zboží. Ano, vím, že 
do práce na ten „klídek“ nedojede-
te a z  „klidu“ oběd neuvaříte. Jen 
nezapomeňte, že opakem klidu je 
neklid. Nebo chcete hrubší výrazy? A v posledních letech, měsících a týdnech 
je toho neklidu, případně libovolně doplňte vlastní silnější výraz, kolem nás 
opravdu moc. 
I proto si víc a víc vážím toho, že Chotiměř je klidné místo. To v tuto chvíli ne-
znamená, že se nic neděje. Naopak, vesnice má žít a měla by být slyšet. Tak jako 
se to povedlo třeba během únorového masopustního průvodu, který po dvouleté 
pauze zaznamenal rekordní účast. Chotiměř na jedno odpoledne ožila tak, že 
palec nahoru poslal i kolega starosta Rio de Janeira. Nebo během nedávného 
setkání seniorů. Jedna harmonika, pár zkušených prověřených hrdel našich ba-
biček a dědečků a jaro bylo přivítáno tak, že prostě nemůže být špatné! 
Ano, jsou to opět ty drobné radosti všedního dne, které dělají život lepší a ba-
revnější. Třeba když si našeho klidného místa všimnou za hranicemi katastru. 
Na přelomu roku dorazilo do Chotiměře ocenění od Ústeckého kraje, který naši 
vesničku vyhodnotil v  rámci projektu Moje obec – Můj domov v  konkurenci 
dvaceti obcí jako čtvrtou a přidělil jí malou finanční odměnu. Umístění i oce-
nění je báječné a ohromně si ho vážíme. Ještě větší radost nám ale dělá jakési 
potvrzení odborníků a kolegů z okolí, že jdeme po dobré cestě, že máme směr  
a držíme pohromadě. Neberu cenu jako výsledek měření mezi obcemi, jako sou-
těž. To ani není možné. Každá obec má jiné podmínky, řeší jiné problémy a má 
jiné možnosti. Beru to především jako ocenění pro všechny z vás, kteří se jak-
koliv podílíte na zlepšování života v obci a pomáháte tam, kde je třeba. Za sebe  
i kolegy ze zastupitelstva Vám ze srdce děkuji. Moc si toho vážíme.
Teď jsou před námi velikonoční svátky. Po dvou letech snad opět takové, jaké 
mají být. Konečně se zase budeme častěji potkávat, potřásat si rukama, objímat 
se, přát si zdraví, štěstí a lásku. A aby Chotiměř dál byla klidné místo. 
Hezké svátky!

PS: Mnohokrát děkujeme panu Grešíkovi za velikonoční dárek pro příjemnější 
Velikonoce: mošt ze sadů z Českého středohoří do každé domácnosti. Děkujeme! 
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•••• MOJE OBEC - MůJ dOMOV

Na přelomu roku zastihla Chotiměř radostná zpráva. 
V krajské soutěži moje obec – můj domov se naše vesnice 
umístila na 4. místě. V konkurenci dvaceti přihlášených 
obcí Ústeckého kraje získala kromě pěkného umístění 
také odměnu 40 000 Kč. Vítězem projektu, který v době 
covidu nahradil pozastavenou soutěž Vesnice roku, je 
Lukavec, druhé místo patří Srbské Kamenici a bronz 
Rybništi.

„Cílem soutěže bylo zviditelnit úsilí malých obcí ve zlepšo-
vání vzhledu obce v posledních letech a ocenit ty nejlepší,“ 
připomněl při osobním předání ocenění radní Ústeckého 
kraje a poslanec Michal Kučera. 
Chotiměř se do projektu přihlásila na sklonku loňského 
léta a prezentace byla zaměřena na společnou snahu obce, 
spolků a dobrovolníků o rozvoj obce a okolí v posledních 
třech letech. „Je to ocenění pro všechny, kteří pomáhají dě-
lat Chotiměř lepší a krásnější, od jednotlivců z řad sousedů, 
přes místní spolky, zastupitelstvo až po podnikatele a odbor-
níky“, říká starosta obce Jakub Wajshajtl. „Každá přiložená 
ruka má svoji zásluhu. Chtěli jsme ukázat postupné kroky  
v rozvoji vesnice a okolí vzájemnou spoluprací obce, spol-
ků, dobrovolníků, hasičů a lokálních podnikatelů. Umístění  
a odměna nás velmi těší a Ústeckému kraji děkujeme.“ 
Blahopřání náleží všem umístěným i zúčastněným obcím  
v projektu. Prvenství náleží obci Lukavec, která se pyšní 
opraveným zámkem se sociálními byty a zázemím úřadu. 
V plánu zde po rekonstrukci mají například otevření hasič-
ského muzea a galerie.
Do soutěže se přihlásilo celkem dvacet obcí z celého kra-
je. Jde o stejný počet jako v zatím posledním kole covidem 
pozastaveného projektu Vesnice roku. „Vyhodnocena byla 
první čtyři místa, finanční odměnu nakonec ale získala kaž-
dá přihlášená vesnice. Všechny obce totiž věnovaly mnoho 
času a péče realizaci akcí a následně zpracování prezentací 
a videí, za což jim náleží velké poděkování“, řekl radní Ús-
teckého kraje pro oblast regionálního rozvoje Ing. Michal 
Kučera. •

CHOTIMĚŘ TĚsnĚ 
pOd sTupnI víTĚzů



AKTUÁlNĚ Z MŠ ••••
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Máme tu další číslo Chotiměřských novin. Naštěstí 
jsou naše děti šikovné a je o čem psát. Zima byla sice 
dlouhá, ale dlouhou chvíli jsme ve školce nezažili. Pan-
demická opatření nám plánované akce omezila, ovšem 
naše plány, jak si školku užít a vylepšit, nezhatila. Po 
Novém roce jsme se připravili na Tříkrálovou sbírku, 
při vycházkách jsme dopřávali krmení ptáčkům a les-
ní zvěři a užívali jsme si alespoň na chvíli bílé zimy. 
Během této doby jsme oslavili i několikery naroze-
niny našich kamarádů, Valentýna, protancovali kar-
neval a s  dentální hygienistkou jsme se učili pečovat  
o chrup. Ve školce je prostě pořád spousta „práce“.  Už 

zažíT nudu ve škOlCe? TO neHrOzí! 
víme, jak se střídá roční období, co přináší zima, jak 
přijde člověk na svět, jak vypadá, co zvládne. To, jak 
děti přijímají tyto činnosti, je také zajímavé pro svět 
dospělých. Leckdy úsměvný a poučný. Například, když 
jsme jeden den oslavili svátek zamilovaných, tak dru-
hý den už dotyčný zamilovaný slyší: „Pojď mi pohlídat 
dítě, ať mohu jít vařit. Dělej to pořádně, ať to nemusím 
uklízet.“ „Chtěla bych, aby se na mne můj muž smál. 
Aby byl velký a uměl mi něco podat, šikovný, aby uměl 
vše opravit.“ Když jsme se s  dětmi bavili o povolání, 
které by chtěli jednou vykonávat, tak zaznělo mimo 
jiné: „Chci být kadeřnicí, doktorkou, zvěrolékařkou, 

policistou, starostou.“ Starostou? Jaká, že 
je představa předškolního dítěte o práci 
starosty. Doslovně: „Vnímá, co lidi říka-
jí a potom, když to chtějí, tak to udělá  
a když to nechtějí, tak to neudělá.“ „A co 
dělat v  případě, že názory nebudou ro-
zumné, ptám se.“  „To je musí přesvědčit 
a mít plán.“
Naše „školkové“ plány už mají jasnou 
podobu. Chystáme se na výlety do příro-
dy, do mosteckého divadla, na sportovní 
aktivity v  součinnosti s projektem „Se 
Sokolem do života“ a předplavecký vý-
cvik v lovosickém bazénu.
 Tak přejeme všem, a především našim 
dětem, aby se dařilo plnit jen smělá a ro-
zumná přání. •
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•••• ZAVÁTO ČASEM

i v letošním roce přinášíme nové díly seriálu Chotiměř 
před půl stoletím. Společně nahlédneme do autentic-
kých záznamů z  obecní kroniky, jak ji zaznamenal 
tehdejší kronikář Josef malý. Dostáváme se do roku 
1972. Naši hokejisté v něm získali zlato na mistrovství 
světa konaném v praze. mimochodem: švýcarsko jsme 
na tomto šampionátu porazili dnes neskutečným vý-
sledkem 19:1. Byl to také rok, kdy astronaut eugene 
Cernan jako poslední člověk ve 20. století vstoupil na 
povrch měsíce. a mezitím v Chotiměři… 

Obyvatelstvo
Během roku 1972 se z obce odstěhovalo 11 osob, z toho 
4 muži, 5 žen a 2 děti. Zemřeli 2 osoby, a sice 1 muž a 1 
žena. Naopak se přistěhovalo 35 osob, z toho 11 můžu, 
13 žen a 11 dětí. Jsou to rodiny, které osídlili nově vybu-
dovaný nájemní dům pro nové družstevníky, v pořadí 
již druhý. Během roku se v obci narodilo 6 dětí, z toho 
pět chlapců a jedno děvče. Úbytek obyvatelstva se za-
stavuje a dochází k mírnému vzestupu. 

Chotiměř před půl stoletím

V roce 1972 se 
přistěhovalo 35 
nových občanů! 

Doprava
Dopravu po železnici obstarávají motorové vlaky. Pára 
byla u osobních vlaků úplně vyřazena. Parní lokomo-
tivy tahají pouze prázdné nákladní vagóny se štěrkem 
u lomu v  Dobkovičkách. U Velemína byl vybudován 
širší železniční přejezd. ČSAD opět nevyhovělo žádosti 
MNV a zemědělského závodu a nezavedlo autobusovou 
linku, o kterou žádá již několik let. 

Obchod
Úroveň prodejny jednoty v  Chotiměři a v  Dobkovič-
kách je vcelku dobrá. Prodejnu v Chotiměři vede stále 
Marie Kavinová z  Velemína a paní Božena Knotková 
v  Dobkovičkách. Zásobování prodejen, až na některé 
druhy nedostatkového zboží, bylo dobré. Jednota vy-
platila za rok 1972 podíly ze zisku ve výši 20 Kčs na 
člena. •

i v zimních měsících bylo sportovních hřiště u mateř-
ské školky vytížené. K pravidelnému tréninku se zde 
scházeli žáci klubu SK Velemín, ve kterém velkou část 
týmu tvoří chotiměřští kluci. Na tradiční „fotbálek“ 
začala plácek využívat také stará garda posílená o ak-
tivní fotbalisty z Chotiměře a okolí. 

Kromě toho se zde pravidelně potkávají místní mladíci, 
kteří střídají hokej, basket nebo florbal. V jarních měsí-
cích pak povrch opět začíná využívat také školka. Děti 
díky nejrůznějším pohybovým hrám dostanou základy 
pro další sportovní rozvoj. •

nOvé HŘIšTĚ 
slOužIlO I pŘes zIMu
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PRO CHOTIMĚŘ ••••

13. ročník 
keltského 
telegrafu
I letos jsme nedočkavě 
vyhlíželi první jarní 
sobotu a s ní již tradič-
ní Keltský telegraf. 
Až do roku 2019 se po 
deset let vždy s přícho-
dem jara odehrávaly 
při Keltském telegra-
fu magické večery na 
stovkách kopců, kdy 
jsme s nadějí vítali 
jarní rovnodennost, 
s níž do krajiny při-
chází stále více světla. 
Předávali jsme si sym-
bolické světelné posel-
ství a vytvářeli doslova 
mystické propojení 
mezi námi a přírodou.
Poslední dva roky nás epidemie Covidu přinutila změ-
nit pravidla. Místo předávání signálu z vrcholu na vr-
chol jsme všichni v jednom čase vyslali světelné zna-
mení spolu se stejnou myšlenkou: Ať se svět vrátí do 
normálu. Letos, když už to vypadalo, že se situace zklid-
ní, objevila se další zdánlivě nečekaná a svým dosahem 
možná ještě složitější situace.  Válka na Ukrajině.
Jedna z myšlenek a inspirací pro vznik Keltského te-
legrafu byl pradávný způsob, jakým si naši předkové,  
a tedy i Keltové předávali zprávy.  Z kopce na kopec si 
na předem dohodnutých trasách dávali světelnými (pří-
padně kouřovými) signály znamení o nebezpečí. Často 
naše území ohrožovali nájezdníci z východu. 
Proto i obvyklým směrem, kterým putoval světelný sig-
nál Keltského telegrafu, byl od východu na západ. Teď 
je víc než zřejmé, z kterého směru nebezpečí hrozí.
U Keltského telegrafu je základním principem propo-
jení. Má několik forem. Předáváním světla, osobním 
spojením účastníků na jednotlivých kopcích. A také 
duchovním propojením všech účastníků na všech kop-
cích navzájem. Jde ale především o sladění s Matkou 
Zemí na mystické úrovni, jak v rozměru materiálním, 
světelném, tak duchovním. 
I letos jsme 19. března v 19:30 využili, na bezmála 250 
vrcholech v celé České republice, ohňů a světel ke spo-
lečné meditaci, modlitbě, rituálu, kdy jsme společně, 
všichni najednou vyslali světlo a přání, aby svět byl zase 
v pořádku bez lidské bolesti a utrpení.
Doufejme, že jsme klidem a mírem v našich duších při-
spěli k ukončení válečného konfliktu, který se nás také 
dotýká. Naši předkové to tak v dobách zlých dělávali. 
Červeným světlem jsme rozzářili a propojili v našem 
nejbližším okolí v jednom okamžiku Milešovku, Kle-
tečnou, Kořínku, Lovoš a Kubačku. •

V duchu hesla "jak na Nový rok, tak po celý rok" se na 
mnoha místech vžila tradice zdolat první den v roce 
nějaký vrchol, shodit nadbytečná kila a provětrat si 
hlavu po silvestrovském veselí! 

Kam jinam by se měli vypravit obyvatelé Chotimě-
ře než na Kořínku? A tak se zrodil mezi členy spolku 
PRO Chotiměř nápad sejít se spolu na vrcholu 1. ledna  
u horké polévky, čaje a svařáku. 
Myšlenka to nebyla úplně nová, akce se měla uskutečnit už 
o rok dříve, ale jako mnohá další společná setkání ji zhatila 
epidemie Covidu. Proto se loňský výstup konal pouze jako 
komorní rodinné setkání Macháčkovy rodiny a jejích přátel.
Letošní Nový rok nás překvapil příznivým, neobvykle 
teplým počasím, což s sebou neslo i nástrahy v podobě 
blátem obalených bot některých účastníků, kteří zvoli-
li sice mírnější, ale zato zákeřnější cestu od Hrušovky.  
O statečnosti mnohých hovoří mimo jiné to, že cestu byli 
schopni zdolat i s dětským kočárkem. Jak vypadala ko-
lečka si asi dovedete představit.
Ti, kteří přes všechny nástrahy a nebezpečí nakonec do-
byli vrcholu, nelitovali. Nahoře je čekali nejen sváteč-
ně naladění sousedé, ale i výborná Václavova gulášová  
a čočková polévka, horký svařák a čaj s dětským ru-
mem. Nechybělo ani cukroví, škvarkové placičky, pizza 
šneky a další výtečné pečivo, které připravily a nahoru 
vynesly některé chotiměřské a hrušovské hospodyňky. 
Na Kořínce vládla výborná nálada, vlídnost a pospolitost, 
bylo slyšet přátelské sousedské klábosení, upřímná blaho-
přání do nového roku s tichou nadějí, že bude klidnější 
než ten uplynulý. Ještěže jsme netušili, co nás čeká… 
Setkání se zcela určitě vydařilo, na kopec se vyšplhalo 
více než 100 horolezců nejen z Chotiměře, ale i z Hru-
šovky a Dobkoviček. Všechno se snědlo i vypilo a dolů 
jsme vezli pouze prázdné hrnce. Kuchař ani pekařky 
nezaznamenali žádnou kritiku, ale naopak prohýbali se 
pod množstvím chvály a uznání.
Přestože přípravy byly hektické a časově náročné, na úkor 
silvestrovských radovánek, nelitovali jsme, protože jsme do 
nového roku vstoupili optimisticky a příjemně naladěni.
Největší pochvalu a díky si zaslouží samozřejmě Vašek 
Douda, který uvařil obě polévky, připravil nápoje s mou 
skromnou neodbornou pomocí, rodina Macháčkova, 
která zajistila posezení, topeniště, elektřinu i dopravu  
a další pekařky a cukrářky, které přispěly svými výrob-
ky ke všeobecné spokojenosti. •

novoroční výstup na kořínku
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Kdo Vám na letošní olympiádě udělal největší radost? 
No můžu říct, že letošní olympiáda byla propadák. 
Nebýt Ester Ledecké a naší sportovní stálice, Martiny 
Sáblíkové, tak by nebyla téměř žádná radost. 

Jste nervózní fanoušek, který závody a zápasy hlasitě 
prožívá? 
Nervózní při sledování sportu v  televizi jsem, zvlášť 
jde-li o medaile. Když se nedaří, tak nechtějte slyšet, jak 
si zanadávám. I to umím! 

Kde se vlastně vzala vaše láska ke sportu? 
Pocházím z vesnice a jako každé dítě jsem s klukama 
hrávala hokej a fotbal. Byla jsem totiž jediná holka ve 
vsi. Můj manžel byl navíc hokejový rozhodčí a já jsem 
s  ním jezdívala na zápasy. Sportu se věnoval můj syn  
a nyní i vnoučata a pravnoučata, která mi dělají velkou 
radost. Žijí aktivním životem, což je v  dnešním pře-
technizovaném světě rozhodně dobře. 

Sport neodmyslitelně patří i k Chotiměři, vy jste tu 
za svůj život potkala spoustu nadšených amatérských 
sportovců. Na které nejraději vzpomínáte? Co třeba 

hokejové a fotbalové týmy místního JZD? 
Můj manžel začal pískat hokej, když v JZD, kde jsem 
pracovala, skupina nadšenců začala hrát utkání mezi 
zemědělskými družstvy v  okrese. A to byly zápasy! 
Vzpomínám na brankáře Vláďu Boučka, který byl do-
slova neprůstřelný! Musím ale zmínit i další, které jsem 
znala hlavně po pracovní stránce, ale byli to přitom 
sportovci každým coulem.  Vašek Chládek, Pepa Ke-
lich, Jirka Skalický, Jarda veselý, Jindra jelínek a další.  

Jak se ve vašich očích liší současná Chotiměř od té, 
v které jste vyrůstala? 
Každá doba je jiná, má své pro i proti. Jsem velice ráda, 
že žiji v  obci, která vzkvétá a ráda bych tu vyzdvihla 
práci nejen pana starosty, ale i celého zastupitelstva. To, 
že v dnešní době myslí na občany každého věku. Prožila 
jsem v Chotiměři celý život, tady jsem opravdu šťastná 
a tady jsem doma. 

Jaký je vlastně váš první chotiměřský zážitek jako 
malé dívky? 
Píše se rok 1945, konec 2. světové války. Je mi 7 let  
a právě jsem se s celou rodinou přistěhovala do Cho-

„Lenošení? 
To neznám!“ 

Hádal by jen málokdo, že tato dáma je nejstarším občanem naší obce. a kdo to zjistí, smekne pomyslný klo-
bouk. Stará se o dům, pečuje o zahradu, skvěle peče a vaří pro svoji velkou rodinu, je aktivní ve správě obce, 
kdykoliv je potřeba, zajede do města a v televizi nevynechá jedinou důležitou sportovní událost. Zeptejte se jí 
na nedávné mistrovství evropy v házené a ona bude v obraze. a když jí položíte jakoukoliv otázku z poválečné 
historie Chotiměře, vezměte si den volna. poslední týdny ji hodně rozesmutnilo zpravodajství z Ukrajiny. tak 
jsme paní Hřebíkové nabídli rozhovor, který na chvíli odvede černé myšlenky. 

říká pamětnice Věra Hřebíková
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timěře. Prvním zážitkem bylo bydlení v  č.p. 18 po-
hromadě s německou rodinou. Ta čekala na odsun do 
Německa. A musím říct, že na nás byly moc hodní. 

Na které období v  Chotiměři nejraději vzpomínáte?  
A proč? 
Nejraději vzpomínám na období, kdy jsme v obci s mým 
manželem a panem Oszwaldem jako kulturní středisko 
pořádali dětské dny a sportovní odpoledne nejen pro děti, 
ale i pro dospělé. Soutěžilo se v jízdě na kole, jízdě zruč-
nosti, skákání v pytlích, kousání koláče nebo ve fotbale. 

A kdy vám bylo naopak v Chotiměři opravdu smutno?  
Smutno mi je, když odcházejí moji kamarádi a přátelé, 

kteří se mnou vyrůstali a žili v obci. To vždy zabolí. Teď 
už mi na ně zbývají jen vzpomínky. 

I přes svůj věk jste stále aktivní, nevynecháte jedinou 
volební komisi, pracujete ve výborech, účastníte se 
společenských akcí. Zkusila jste někdy polevit a jen tak 
lenošit? 
Co to je lenošit nebo polevit? Celý život se snažím být 
užitečná, pracovat a tím si vlastně udržovat zdraví. •

dOTAZNíK
CHOtiměřSKá „NeJ“ VěRy HřeBíKOVé: 
• Nejoblíbenější jídlo? 
Roštěnky na houbách s  knedlíkem a samozřejmě vě-
nečky, které jsou mojí chloubou! 
• Nejkrásnější místo v okolí? 
Naše malá Kořínka, kde se dělaly akce pro celé okolí  
a dělají se dodnes. 
• Nejoblíbenější sport? 
Samozřejmě hokej! 
• Nejmilejší kniha? 
Já raději vědomostní soutěže v televizi. 
• Nejoblíbenější film? 
Jeden jediný nemám, ráda se podívám na jakýkoliv 
dobrý film. 
• Nejoblíbenější práce na zahrádce? 
Nejraději mám pěstování zeleniny a tu následnou ra-
dost ze sklizně. Hlavně pro vnoučata a pravnoučata. 

setkání seniorů ve znamení 

víTaní jara

Jaro v Chotiměři letos vítali i naše babičky a dědečkové 
na společném setkání. 20. března, jen dvě a půl hodi-
ny před kalendářním začátkem jara, se sešly tři desítky 
dříve narozených v zasedací místnosti obecního úřadu, 
aby společně poseděly, poklábosily a také zavzpomí-

naly na ty, kteří už tu s námi být nemohou. Doprovod 
obstaral vynikající podřipský harmonikář Pavel Erich, 
díky kterému si naši rodiče a prarodiče také zazpívali 
a zatančili. Aby byl start jara dokonalý, každá babička 
odcházela domů se symbolickou květinou. •
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Chotiměř pomáhá! platí to bez nadsázky a doslova, 
protože v rámci letošní tříkrálové sbírky jsme z naší 
obce přispěli Charitě ČR částkou 14 435 Kč. Jedná se 
o rekordní příspěvek, který se v Chotiměři povedlo 
v tříkrálové sbírce vybrat. a mimořádná je i celková 
částka, která byla vybrána v rámci celé České repub-
liky. Celkem totiž Češi darovali třem králům neuvě-
řitelných 137,6 milionu korun. 

V Chotiměři po loňské covidové přestávce tentokrát kole-
dovaly rovnou dvě skupinky legendárních mudrců. První 
byla složená z Vanesky a Sabinky Rejzkových a Vanesky 
Gutové. Druhou pak tvořily Nikča Sedláková, Alžbětka 

Koubová a Nina Formánková s podporou Pepči Formán-
ka. Obcí všichni prošli za krásného zimního počasí, které 
dotvořilo kouzelnou atmosféru dobročinného projektu 
organizovaného v  našem regionu Diecézní charitou Li-
toměřice. Všem, kteří přispěli a pomohli chotiměřské Tři 
krále zorganizovat, patří obrovské poděkování. 
Tříkrálová sbírka je největší dobrovolnickou akcí v zemi. 
Výtěžek každoročně putuje na pomoc nemocným, han-
dicapovaným, seniorům, matkám s dětmi v tísni a dal-
ším potřebným, hlavně v regionech v místě sbírky. Asi 
desetina výnosu sbírky je každoročně určena také na hu-
manitární pomoc v zahraničí. Za celou dobu existence 
sbírky se podařilo vybrat zhruba 1,5 miliardy korun. •

TŘíkrálOvá sbírka pŘInesla rekOrd 
darOvalI jsTe TéMĚŘ 15 000 kč
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Největší běžecká akce t-mobile Olympijský běh míří 
opět do Chotiměře. Naše obec se tak znovu stane jed-
ním z 90 míst po celé ČR, kde se 22. června potkají 
na startu místní příznivci aktivního pohybu. akce 
se koná na oslavu olympijských myšlenek a letos je 
hlavním tématem “výjimečnost”. Zúčastnit se může 
úplně každý. Startovné lze koupit pouze online na  
www.olympijskybeh.cz. 

Svým pohybem společně. Letošní téma “výjimečnost” 
je cílem pro každého, kdo nesportuje pro medaile, ale 
pro svůj vlastní dobrý pocit. Po celé zemi se uskuteční 
desítky olympijských běhů se společným startem v 18 

běháme pro dobrou věc 
společně opět podpoříme olympijskou nadaci

hodin. Mezi nimi nebude chybět ani závod v Chotimě-
ři, který nabídne krásnou trasu Opárenským údolím 
v délce 6 km. Chybět nebudou ani tradiční závody pro 
děti na 200 a 1500 m.  
V rámci účasti na T-Mobile Olympijském běhu podpo-
rují běžci také Českou olympijskou nadaci. Ta umožňu-
je sportovat dětem, které si sport nemohou dovolit. Na 
podporu nadace jde část z každého startovného. V roce 
2021 vybrali běžci společně pro Českou olympijskou 
nadaci téměř 530 tisíc Kč.
Registrace do všech závodů probíhají pouze online na 
www.olympijskybeh.cz až do 12. června. Do konce břez-
na je startovné pro dospělé za zvýhodněnou cenu 150 Kč.
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•••• PŘíBĚH fOTKY PAVlA KlíMY

ako dítě školou nepovinné jsem měl dostatek 
času věnovat se dětským zimním radovánkám. 

televize nebyla, předpověď počasí také ne. V rádiu 
jsem poslouchal jen pohádky. Jak bude, jsem zjistil až 
za ranního rozbřesku. V zimě se mi stávalo, že jsem 
po probuzení neviděl ven, protože mráz na venkov-
ní okno nakreslil obrazce. proto jsem otevřel vnitřní 
okno do pokoje, vydýchal jsem si v mrazivém náno-
su kolečko a s radostí zjistil, že je bílo. Na chotiměř-
ském nádraží, kde jsme bydleli, již panoval čilý ruch. 
Sníh se musel uklidit, a tak chlapi od traťové distance 
s lopatami a hrably prohazovali cestičky k vlakům  
a čistili perón. po obou stranách perónu vyrůstaly 
obří hromady sněhu. to bylo něco pro nás! Vznikla 
pěkná klouzačka, než sníh drezínou odvezli tam, kde 
nepřekážel.

Potom honem na snídani a co nejdříve ven. V chod-
bě jsem popadl sáňky, které zůstaly ještě po Němcích, 
byly bytelné a něco vydržely, zaparkoval jsem je hned 
na svahu cesty z nádraží do vesnice a mazal pro svoji 
sousedku, stejně starou Janu Kohoutovou. „Jdeme sáň-
kovat, musíme to ujezdit, tak vstávej“, křičel jsem.
Nevadila nám zima, červené tváře ani prsty v pletených 
mokrých rukavicích. Cestu upravoval vozka s koňmi  
a dřevěným těžkým pluhem, kterým odstranil přebyteč-
ný sypký sníh. Cesta za ním byla jako zrcadlo. Odpoledne 
po práci přišli i dospělí a sáňkovala pomalu celá vesnice.

Jezdilo se i v České ulici, dokud se neposypala, větší děti 
chodily pod Kořínku. My z nádraží jsme táhli sáňky až 
za Liščák nebo nad Zbožnou, kde byl větší sešup. Tam 
jsme chodili i s prkýnky s řemínkovým nebo pérovým 
vázáním.
Mrazy bývaly pěkně silné, a to klidně až do konce úno-
ra. Když přišla obleva, sníh povolil a k večeru opět umr-
zal, byl čas na boby, byla to všehovšudy dvě prkna, příč-
né kratší na řízení, podélné delší na sezení, a tři brusle 
na kličku, šlajfky. Prkna se v přední části uprostřed 
volně sešroubovala . Dvě brusle se připevnily na přední 
příčné prkno a třetí brusle se dala na delší konec podél-
ného prkna pod zadek. Tam byla zhotovena sedačka dle 
nápadu majitele. Připevnil se provaz k příčnému prknu 
pro tahání i řízení. Boby startovaly u nádraží. Bobista 
usedl, zapřel se rozkročmo za příčné prkno, vzal na po-
moc provaz řízení, odstrčil se rukama a po ledovce to 
letělo až dolů ke Krestům. Brzdilo se nohama, někteří 
vymysleli i dřevěnou ruční brzdu. Takové zařízení si ka-
ždý kluk stavěl sám. Někdy pomohl rodič, ale na výro-
bek byl každý řádně pyšný a půjčoval ho jen největším 
kamarádům. 
Domů jsme chodili až za tmy a s nechutí. Ještě totiž bylo 
třeba dělat úkoly a pak hajdy do postele. Usínání bylo 
rychlé. Po takovém dni jsme byli vymrzlí, promočení  
a nádherně unavení. Jsou to pěkné vzpomínky na dáv-
nou minulost.  Tak dlouhé a krásné zimy už bývají jen 
výjimečně. •

Zimy 
mého 
dětství

J
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Dobrovolní hasiči z Chotiměře pracují s novým pří-
strojem pro rychlé poskytnutí první pomoci. Díky 
spolupráci a podpoře Záchranné služby Ústeckého 
kraje mohou nyní využívat automatizovaný externí 
Defibrilátor (aeD). Cílem je poskytnutí první po-
moci lidem se srdeční zástavou ještě před příjezdem 
zdravotnické služby.

Vzhledem ke specifikaci tohoto typu pomoci prošli 
všichni členové jednotky školením Záchranné služby 
Ústeckého kraje. AED se nyní stává součástí výjezdů 
k požárům i technické pomoci a současně je připraven 
k  výjezdům, kde bude primární potřeba resuscitace  
a kam bude jednotka volána jako tzv. first responder. 
„Moc děkuji za inspiraci a rady při získání přístroje sou-
sedovi a členu záchranné služby, lékaři Petru Homolo-
vi. Byl u samého počátku jednání s Ústeckým krajem  
a velmi nám pomohl“, říká starosta obce Jakub Waj-
shajtl. „Poděkování samozřejmě patří také Záchranné 
službě Ústeckého kraje, která přístroj v hodnotě téměř 
100  000 Kč poskytla našim hasičům zdarma. I díky 
tomu se může dál rozvíjet naše jednotka a také její jed-
notliví členové.“ 

CHOtiměř Se StaLa SOUČáStí pROJeKtU 
Na ZáCHRaNU žiVOtů 
Chotiměř se díky této aktivitě stala součástí velkého 
projektu „Včasná defibrilace“, který je krajem dlouho-
době podporován. Jeho cílem je zlepšení dostupnosti 
včasné defibrilace na území celého Ústeckého kraje. 
Jeho praktickým organizátorem a odborným garantem 
je Zdravotnická záchranná služba Ústeckého kraje, pří-
spěvková organizace. Projekt aktivně běží již od roku 
2011 a jeho výsledky, unikátní nejen v ČR, ale i v Evro-
pě, jednoznačně potvrzují jeho účelnost.
Automatizovaný Externí Defibrilátor tvoří nedílnou 
součást základní neodkladné resuscitace. Jde o mikro-
procesorem řízený přístroj s intuitivní obsluhou. Po za-
pnutí se zachránce okamžitě řídí hlasovou a obrazovou 
nápovědou. 
Prostřednictvím AED je možné podat kontrolovaný 
elektrický výboj (defibrilaci), který může obnovit sr-
deční rytmus. Mimo jiné je přístroj schopen hodnotit 
jakýkoliv srdeční rytmus pacienta a tepovou frekvenci. 
Využití přístroje jednotce umožní kvalitnější monito-
raci pacienta do doby příjezdu zdravotnické záchranné 
služby na místo události. •

HasIčI získalI defIbrIláTOr 
MOHOU VYRAZIT K OHNI I K SRdCI
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také obec Chotiměř výrazně zasáhla situace na Ukra-
jině. V zemi, odkud má mnoho z nás známé a která 
je nám velmi blízká, se válčí, utíkají odtud tisíce lidí 
a situace se výrazně propisuje i do našich životů. pro 
spoustu obyvatel obce tak bylo naprosto automatic-
ké, že chtěli jakýmkoliv způsobem pomoci. patří jim 
za to obrovské díky a respekt. 

Nejjednodušším a nejrychlejším způsobem pomoci je 
tradičně pomoc finanční. Víme o tom, že z mnoha cho-
timěřských rodin zamířily peníze na nejrůznější dobro-
činné sbírky. Děkujeme Vám! Vedení obce zvolilo pro 
svoji pomoc charitativní organizaci Lékaři bez hranic 
působící přímo v  ohnisku konfliktu. Na jejich konto 
odeslalo zastupitelstvo 15 000 Kč. 
Rodinám zasaženým válkou pomáhali také naši dob-
rovolní hasiči službami v Krajském asistenčním centru 
v Ústí nad Labem. V upravených prostorách univerzity 
společně s policií, Červeným křížem, Krajským úřadem 
a dalšími dobrovolníky asistovali při hledání ubytování, 
administraci a v udržování chodu centra. Díky výtečné 
organizaci stovkám příchozích alespoň trochu ulehčili 
komplikovanou životní situaci.

Vydatnou pomoc zorganizoval také Milan Macháček  
a jeho rodina. Patří mu velké díky za to, že společně se 
ženou a přáteli dokázal připravit zázemí pro několik ro-
din, které přišly o domov, zařídit jim ubytování a práci. 
V materiální sbírce se díky mnoha chotiměřským dár-
cům sešel dostatek nádobí, přikrývek, hraček, oblečení 
a další výbavy pro ženy i děti. Děkujeme! 

pomoc ukrajině: finančně, materiálně 
i činností hasičů v ústeckém krizovém centru
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Milan Macháček byl také u zrodu myšlenky pomoci vy-
braným rodinám převozem ze slovensko-ukrajinských 
hranic. Posádka ve složení: Tomáš Rejzek, Pavel Fulín, 
Milan a jedna z ukrajinských maminek, vyrazila na pře-
lomu února a března do Užhorodu. Za necelých 24 ho-
din byla mise úspěšně splněna, více se o ní dočtete v roz-
hovoru s jedním z členů posádky Tomášem Rejzkem. •

Jsi krátce po návratu z náročné cesty na slovensko-ukra-
jinské hranice. Jak silný zážitek v Tobě zanechala?
Kolotoč se rozjel už v neděli večer, týden po začátku kon-
fliktu. V pondělí jsme vše potvrdili a ve středu ráno jsme 
vyrazili s Pavlem, Milanem a jednou matkou, která měla 
děti na hranicích, směrem na Slovensko. Probírala se si-
tuace a my nevěděli, co čekat. Na hranice jsme dorazili 
ve večerních hodinách. Viděli jsme maminky s dětmi 
třesoucí se zimou, s sebou měly jen to nejnutnější. Do 
té doby, jsem si to nedokázal představit. Ve tvářích je vi-
dět zmar a strach z války a z emigrace. Lidé, kteří utíka-
jí z Ukrajiny, opouštějí své rodiny, obydlí a práci. Proto 
také skupina, kterou jsme měli vézt do Česka, na hranice 
nedorazila. Prostě na poslední chvílí odmítli opustit svůj 
domov. Nakonec nabíráme jinou rodinu s dětmi, která 
má shodou náhod kontakt v Teplicích. 

Na hranice jste dojeli v podstatě týden po začátku obří 
vlny migrace. Jak tam fungovala organizace?
Dle mého pohledu překvapivě dobře. Jelikož jsme jeli ha-
sičským autem, projeli jsme bez potíží kontrolami a dostali 
jsme se přímo na hranice. Pro „civilní“ automobily byl vjezd 
uzavřen dva kilometry před hranicí. Na místě probíhala 
kontrola migrantů, jak na ukrajinské, tak i slovenské straně. 
Všichni dostali kartičky s dalším postupem v ukrajinštině, 
teplý čaj, jídlo. Pomáhali zde dobrovolníci z  Červeného 
kříže. Po přechodu hranic na všechny nově příchozí čekaly 
hasičské a policejní dodávky, které uprchlíky svážely do nej-
bližší vesnice, kde přesedli do klasických autobusů. My jsme 
na hranicích strávili něco kolem hodiny, naložili rodiny, za-
vazadla a jeli zpět.

Na místo jste vezli také drobnou materiální pomoc z Cho-
timěře. Bylo ji komu nabídnout?
Všechno bylo předáno na stanoviště Červeného kříže, kte-
rý pomoc na hranicích koordinuje. Jeden z pracovníků, se 
kterým jsme se dali do řeči, říkal, že je na místě už týden. 
Takoví lidé jsou pro mě praví hrdinové.

Jak situaci zvládaly ženy a děti, které jste převáželi z hra-
nic k jejich příbuzným do České republiky?
Byla na nich znát únava a možná i malinko strach. Ale byly 
statečné. Samozřejmě celou noc zvonil v autě mobilní tele-
fon, kdy zjišťovaly další informace z Ukrajiny od příbuzných.

Jsi zvyklý zasahovat u požárů, zachraňovat zraněné, trá-
vit dlouhé hodiny v terénu. Kam si zařadíš tuto událost, 
kterou život tak nečekaně připravil?
Nedá se to s ničím srovnat, byla to velmi specifická událost, 
náročná hlavně psychicky. V podstatě jsme 22 hodin seděli 
v autě, proto bylo potřeba maximálního soustředění na ces-
tu. Byli jsme sice unaveni, ale naštěstí jsme se v řízení stří-
dali a ke zmírnění únavy nám pomáhalo výborné jídlo od 
Milana a mojí přítelkyně. •

Tomáš rejzek 
po převozu rodin z ukrajiny: 

„setkání s válkou je nepopsatelné.“



14

•••• fOTOGAlERIE

Po dvouleté pauze se vrátil do Chotiměře tradiční ma-
sopustní průvod. Poslední únorový víkend byly ulice 
naší vesničky plné nápaditých masek a také vůně sva-
řeného vína a slaných i sladkých dobrot. Účast byla 
zcela jistě rekordní, k vidění byly úžasné převleky dětí  
i dospělých, svými nápady se blýskly i domácnosti, kte-
ré nabízely bohaté občerstvení. Nejmenší si vyzkoušeli 
u hospůdky Žíznivý tygr originální masopustní hry, 
například hod husou na pekáč, souboj jitrnicemi nebo 
lov koblížků. Poděkování patří všem zúčastněným  
i rodinám, které připravily občerstvovací zastávky pro na-
sycení průvodu. Ať žije Chotiměřský masopust 2023! •

návrat masopustu - velká účast 
i nápadité masky
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patří DO pOpeLNiCe Na JeDLé tUKy 
i JiNý ODpaD? 

Nepatří! Nádoba na jedlé tuky, která je umístěna poblíž 
hasičárny, je určena výhradně na tuky a oleje.  Patří do ní 
plné lahve s nasbíraným odpadním tukem nebo olejem, 
pro další odpad použijte nedaleký odpadkový koš, popel-
nici na směsný odpad nebo kontejnery na tříděný odpad.
Přepálený tuk a oleje totiž nepatří do kanalizace. Tuky  
a oleje na sebe v kanalizaci nachytávají nečistoty a ulpí-
vají na stěnách odpadních trubek a stok. Nejprve se 
tvoří povlaky, které postupně narůstají v  hroudy tzv. 
tukovce. Ty mohou dorůst do velikosti i několika met-
rů. Dochází tak k haváriím ucpáním domovních svodů 
a později i větví kanalizačního řadu. Jedinou prevencí 
je tedy nevylévat tuky a oleje do kanalizace.

Kam SpRáVNě VyHODit pOUžité 
DětSKé pLeNy? 

Použité dětské pleny, stejně jako např. dámské hygienic-
ké potřeby, patří pouze do klasické popelnice na směsný 
odpad. Často se stává, že pleny někdo vyhodí do kontej-

   dpad...
neru na papír. To je chyba. Pleny patří do černé nádoby.  
Použité papírové kapesníky a kuchyňské utěrky je mož-
né kompostovat, ovšem pouze v případě, že nejsou che-
micky ošetřené. 

mám KRaBiCe přeD VHOZem DO 
KONteJNeRU Na papíR SešLapat NeBO 

NatRHat? 
Rozhodně je lepší úprava krabice 
na menší kousky (natrhání nebo 
rozřezání). Sešlapané kartony ne-
drží tvar a v kontejneru i po úpra-
vě zabírají hodně místa. Pokud 
krabice před vhození nařežete na 
menší kusy, ušetříte spoustu mís-
ta pro ostatní odpad. 

Sešlapávání, mačkání či rozřezání 
papírových i plastových odpadů je 

obecně velmi vhodné jak pro skladování, tak i násled-
nou přepravu. Takto upravených odpadů se do kontej-
neru vejde asi 4x více. Snižují se tak přepravní náklady. •

→

→

→

časTO kladené OTázky

Začátek nového roku přináší na obci mnoho příležitos-
tí k bilancování. Stalo se dobrým pravidlem ohlédnout 
se i za hospodařením s odpady. V této oblasti díky je 
průběžně stále spousta práce a námětů na zlepšení. při 
pohledu na čísla z posledních let ale můžeme potvrdit, 
že jde o práci, která se vyplácí a má smysl. 
Začátek nového roku přináší obci mnoho příle-
žitostí k  bilancování. Stalo se dobrým pravidlem 
ohlédnout se i za hospodařením s  odpady. V  této 
oblasti je stále spousta práce a námětů na zlepšení. 
při pohledu na čísla z  posledních let ale můžeme 
potvrdit, že jde o práci, která se vyplácí a má smysl. 

Především díky vám a poctivému přístupu každého 
jednotlivce se v součtu daří snižovat náklady. Nejvidi-
telnějším ukazatelem jsou náklady za komunální od-
pad (svoz popelnic) a jejich pokles o více než 80 000 
Kč oproti roku 2020. Máme za sebou první celý rok, 
kdy byl rytmus svozů čtrnáctidenní jak v letním, tak 
i v zimním období a tato změna se ukazuje jako krok 
pozitivním směrem. Jednotlivým domácnostem patří 
velké díky za to, že se novince přizpůsobily, do popel-
nic odkládají skutečně jen to, co do nich patří a odpad 

pečlivě třídí do separačních nádob, kontejnerů a pytlů. 
Za poklesem nákladů a doplatku obce na občana stojí 
samozřejmě také maximalizace využití našeho sběrné-
ho místa, a naopak využívání Sběrného dvora Velemín 
pouze v nejnutnějších případech. I nadále platí, že sběr-
né místo v Chotiměři je vám k dispozici v provozních 
hodinách a po dohodě s obsluhou nebo obecním úřa-
dem v podstatě kdykoliv. 
Pokud jde o jednotlivé druhy odpadů, velký důraz v třídě-
ní kromě tradičních plastů, papíru, skla a kovů míří na bio  
a kuchyňský gastro odpad. Jde o další důležitou oblast, kte-

rOk 2021 pŘInesl další úspOry
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Několikaletá lhůta pro výměnu neekologických kotlů 
na pevná paliva v domech se pomalu blíží ke svému 
konci. Občané už mají jen pár měsíců na to, aby na-
hradili stávající topeniště novým v souladu s platnou 
legislativou. ta také stanoví pokutu 50 tisíc korun 
pro toho, kdo tuto povinnost nesplní do 1. září 2022.

Není to ani jednoduché, ani levné. Jako malou pomoc jsme 
se rozhodli nabídnout služby v  podobě vyřízení dotací 
z programu Nová zelená úsporám.  Tato pomoc je zaměře-
na na občany žijící v ORP Lovosice. Níže přinášíme přehled, 
na co lze čerpat dotace z vypsané výzvy programu a tím uše-
třit jistě nezanedbatelnou částku v rodinném rozpočtu. 

DOtaCi LZe ČeRpat Na:
▶ výměnu starého kotle na pevná paliva nesplňujícího 
3., 4. a 5. emisní třídu za nový ekologický zdroj;
▶ výměnu lokálních topidel sloužících jako hlavní 
zdroj tepla pro vytápění;
▶ výměnu elektrického vytápění za systém s tepelným 
čerpadlem s elektrickým pohonem;
▶ výměnu plynového vytápění za systém s plynovým 
tepelným čerpadlem nebo za jednotku kombinované 
výroby elektřiny a tepla využívající jako palivo zemní 
plyn (jen pro bytové domy).

V závislosti na energetické úspoře můžete získat dota-
ci až na 50 % z celkových způsobilých výdajů, kterými 
jsou nákup a instalace nového tepelného zdroje a sou-
visejících prvků, úpravy spalinové cesty, měření a regu-
lace, napojení a úpravy otopné soustavy a akumulač-
ní nádrže a ohřívače na teplou vodu. Konkrétní údaje  
a částky najdete v tabulce. Nízkopříjmové domácnosti 
mohou navíc získat až 95 % podporu z Kotlíkových do-
tací připravovaných na rok 2022, které budou spuštěny 
nejdříve v červnu 2022. •

Více informací a kontakt na odpovědnou osobu najdete 
na stránkách obce Lovosice v záložce Kotlíková poradna.

typ ZDROJe tepLa RODiNNý 
Dům (KČ)

BytOVý Dům 
(KČ / B.J.)

Plynový kondenzační kotel 35 000 12 000
Kotel na biomasu vč. aku-
mulační nádrže nebo kotel 
na biomasu se samočinnou 
dodávkou paliva

80 000 25 000

Kotel na biomasu se samočin-
nou dodávkou paliva a celose-
zónním zásobníkem pelet

100 000 –

Tepelné čerpadlo pro tep-
lovodní systém vytápění a 
přípravou teplé vody

100 000 –

Tepelné čerpadlo s teplo-
vodním systémem vytápění 
bez přípravy teplé vody

80 000 30 000

Tepelné čerpadlo pro teplo-
vodní systém vytápění s pří-
pravou teplé vody připojené 
k FV systému

140 000 –

Tepelné čerpadlo vzduch-
vzduch 60 000 18 000

Napojení na soustavu záso-
bování teplem 40 000 10 000

Lokální zdroj na biomasu se 
samočinnou dodávkou tepla a 
teplovodním výměníkem

45 000 35 000

Lokální zdroj na biomasu 
se samočinnou dodávkou 
tepla

30 000 –

Kombinovaná výroba elek-
třiny a tepla – 30 000

Autor: Bc. Tereza Michálková (OŽP Lovosice)

rou chceme zlepšovat. Obecně platí, že bio a gastro odpad 
zabírá velkou část popelnic. Pokud se ho podaří separovat, 
uspoříte hodně místa, nebude třeba nádoby vyvážet tak čas-
to a přinese to samozřejmě úspory v rozpočtu, proto nebu-
de třeba zvažovat nárůst poplatku za nakládání s odpady. 
A opět, jako již tradičně, je třeba připomenout, že nej-
lepší odpad je ten, který vůbec nevznikne. Předcházení 
vzniku odpadu, například snížením nakupování bale-
ných vod, přebytků v kuchyni apod. je ideálním nástro-
jem, který šetří na několika frontách: vaši peněženku, 
vaši obec a také okolní přírodu. 
Děkujeme mnohokrát za to, že se na této pozitivní změ-
ně podílíte, přemýšlíte o tom a pomáháte. Velmi si toho 
vážíme. A pokud si v některé situaci nevíte rady, nevá-
hejte se na obec kdykoliv obrátit. Rádi Vám poradíme. • 

HOSpODařeNí OBCe S ODpaDy: 
srovnání let 2019, 2020 a 2021 (v Kč)

2019 2020 2021 Rozdíl 
2020/2021

Tříděný odpad 151 982 238 906 229 007 -9 899
Komunální odpad 464 618 230 184 148 274 -81 910
Náklady celkem 616 600 469 091 377 281 -91 810
Vybrané poplatky 
od občanů 143 900 148 284 152 016 3 723

Získané dotace za 
třídění od společ-
nosti EKO-KOM

33 677 46 499 47 683 1 184

Výnosy celkem 177 577 194 783 199 699 4916
Náklady na občana 2 042 1 533 1233 -300
Výnosy na občana 588 637 653 16
Doplatek obce na 
občana 1 454 896 580 -316

MĚsTO lOvOsICe pOMáHá vyŘídIT 
„kOTlíkOvé dOTaCe“
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Letošní Velikonoce vychází až na konec dubna. má to 
pro kuchařky jednu výhodu. pampelišky na loukách 
Českého středohoří budou v plném květu. Co všech-
no se z nich dá v kuchyni připravit? 

pampeliškový med 

postup: 
Květy doma vysypte v tenké vrstvě na kuchyňskou linku 
a nechte vycestovat hmyz. Květy neomývejte ani nena-
máčejte, tím byste vypláchli to, co potřebujete, jejich chuť  
i cenné léčivé látky. Květy vložte do 2 litrů vroucí vody, 
přidejte na kolečka nakrájený citron, čtvrt hodiny povařte. 
Nechte louhovat do druhého dne. Sceďte přes jemné sítko 
nebo přes utěrku a vymačkejte květy přes plátno. Vsypte 
cukr a znovu vařte, hodinu až 90 minut. Buďte nablízku, 
míchejte. Když jste s konzistencí spokojeni, naplňte skle-
nice, zavíčkujte je a obraťte dnem vzhůru.

nádivka s pampeliškou a dalšími 
jarními bylinkami

postup:
Rohlíky nakrájejte, zalijte vlažným mlékem a nechte chvil-
ku stát. Mezitím si na pánvi rozpusťte máslo a osmahněte 
na něm slaninu, cibulku, papriku a petrželovou nať. Ve 
velkém hrnci, kde si rozpustíte kousek másla, poduste 
bylinky a omytý špenát . Po vychladnutí směs špenátu  
a bylinek nasekejte. Všechny přísady postupně přidávejte 

k rohlíkům, syrová vejce vyšlehejte, zvlášť žloutky a zvlášť 
bílky, nakonec opatrně vmíchejte do směsi, kterou osolte, 
dochuťte pepřem a špetkou muškátového oříšku. Vznik-
lou hmotu rovnoměrně rozprostřete do připravených, 
máslem vymazaných zapékacích keramických pekáčů. 
Pečte v troubě předehřáté asi na 180 °C přibližně hodinu. 
Podávejte studené nebo teplé.

Jidáše

postup: 
Než vzejde kvásek, při-
pravíme si do mísy ostat-
ní suroviny. Přidáme 
kvásek a zaděláme těsto. 
Po vykynutí tvoříme 
různé tvary, které před 
pečením potřeme vajíč-
kem. Po upečení potí-
ráme máslem s rumem 
a sypeme strouhaným 
perníkem.

INgreDIeNCe: 
✓ 2 kg pampeliškových květů ✓ 2 citrony 
✓ 2 kg krystalového cukru

INgreDIeNCe: 
✓ 250 ml mléka, smetany nebo zak. smetany
✓ 150g povoleného másla
✓ 2 žloutky
✓ 70g cukru
✓ 500g polohrubé mouky
✓ 2 lžíce medu
✓ 1/2 kostky kvasnic
✓ kůra z citronu, popř. rum✓ špetka soli

INgreDIeNCe:
✓ 8 rohlíků (nejlépe pár dní uleželých)
✓ 0,5 l mléka
✓ 5 vajec syrových a 4 vejce uvařená natvrdo
✓ 150 g slaniny nebo jiné oblíbené uzeniny
✓ jarní cibulka (asi 3 ks i se zelenými výhonky)
✓ 80 g másla
✓ 250 g čerstvého špenátu
✓ 70 g listů pampelišky a dalších jarních bylinek 
(listy kopřivy, sedmikrásky, popenec, medvědí 
česnek apod.)
✓ petrželová nať
✓ sůl, pepř, muškátový oříšek
✓ podle chuti můžete přidat i nakrájenou 
červenou papriku
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VElKÝ SOUHRN ••••

Zastupitelstvo obce vstoupilo do čtvrtého, tedy posled-
ního roku současného volebního období. také tyto 
měsíce přinesou Chotiměři mnoho zajímavých výzev 
a tím pádem i množství práce a administrativy. V tra-
dičním souhrnu přinášíme přehled nejdůležitějšího 
aktuálního dění, plánů a záměrů. pokud k nim budete 
mít jakýkoliv dotaz, postřeh nebo nápad, který je po-
může rozvinout, neváhejte se na nás kdykoliv obrátit.  

renOvaCe kaple na OpuCe: 
nOvá OMíTka
Na sklonku loňského roku se podařilo kameníkovi Ro-
bertovi Pokornému dokončit kamenické práce na stře-
še, kříži a římsách kaple na Opuce. Díky zvládnutému 
termínu bylo možno čerpat na tuto část opravy dotaci 
150 000 Kč od Ministerstva kultury a Odboru památko-
vé péče MěÚ Lovosice. Současně přispěl darem na ob-
novu památky místní sadař a patriot Valdemar Grešík. 
Za částku 100 000 Kč mu patří velké díky. 
Nyní je na řadě oprava zděných částí, čímž by se podoba 
stavby měla co nejvíce přiblížit skutečné původní podo-
bě, jak ji pod dohledem Státního památkového ústavu 
zmapovali a naprojektovali historici z ústecké Univerzi-
ty Jana Evangelisty Purkyně. Pro realizaci této fáze za-
stupitelstvo vybralo uměleckého štukatéra Karla Kalibu  
a předpokládaná částka činí 278 179 Kč. I tentokrát byla 
podána žádost o dotaci, které bohužel nebylo v  rámci 
Programu na záchranu a obnovu kulturních památek 
Ústeckého kraje pro rok 2022 vyhověno. Realizace opra-
vy by měla vzhledem k velkému vytížení řemeslníků za-
čít během léta. Do té doby budeme hledat i další dotační 
příležitosti, které by mohly obecnímu rozpočtu ulevit. 
Dalším zásadním úkolem, na kterém vedení obce pracuje 
prakticky nepřetržitě od začátku volebního období, je pří-
prava čistírny odpadních vod a dostavba kanalizace. Pro 
projekt ČOV se na konci roku podařilo získat všechna po-

třebná stanoviska 
a vyjádření dotče-
ných orgánů, a to 
včetně přísných 
požadavků a kri-
térií Agentury na 
ochranu přírody 
ČR. Díky tomu 
mohla být veške-
rá dokumentace 
s  žádostí o sta-
vební povolení 
předložena Měst-
skému úřadu Lo-
vosice k posouze-
ní. Paralelně běží 
také příprava do-
stavby kanalizace 

a opravy kritických míst již dokončených úseků. Tato fáze 
navazuje na loňské čištění a monitoring a provádí jej firma 
PROVOD Inženýrská společnost s.r.o. z Ústí nad Labem.  
Vzhledem k  náročnosti projektu i zde hledáme podporu 
v dotacích a obracíme se na Ústecký kraj s žádostí o spolufi-
nancování přípravy projektu dostavby kanalizace. 
Skutečné termíny realizace jsou v tuto chvílí těžko před-
vídatelné. Poté, co bude stavba povolena, záleží přede-
vším na možnostech financování, což sama o sobě bude 
kapitola dosti náročná na přípravu a zpracování. Platí to 
jak o projektu ČOV, tak i  o souvisejícím projektu opravy 
a dostavby kanalizace. 

pĚšky bezpečnĚ 
a pOHOdlnĚ až ke HŘbITOvu
V  době dokončování tohoto čísla Chotiměřských novin 
vrcholí přípravy na další důležitý projekt, chodník ke hřbi-
tovu. Stezka pro pěší vznikne během prvních jarních týd-
nů v poli a sadu podél silnice směrem na Dobkovičky s cí-
lem chránit chodce mířící na hřbitov. Bude stranou rušné 
asfaltky a bezpečná pro děti. V budoucnu ji propojíme 
s přírodní nově osázenou cestou, která vede podél sadů za 
hřbitovem přímo do Dobkoviček. Aby jí v krásném pro-
středí Českého středohoří zůstal přírodní charakter, jejím 
povrchem se stane utažená šotolina. Realizace se ujme re-
nomovaná firma Stavby Cikánek z Českých Kopist, která 
ve výběrovém řízení nabídla nejnižší cenu 1 023 000 Kč. 
Stavba bude financována s  podporou Ústeckého kraje, 
který již obci přislíbil částku téměř 300 000 Kč.
Dotační podporu poskytl Ústecký kraj také na poříze-
ní pomocníka, kterého obec zakoupila loni v listopadu. 
Před pár týdny rozhodlo krajské zastupitelstvo o částce 
702 000 Kč, díky níž může být pořízení malotraktoru 
pro komunální účely a svoz odpadu spolufinancováno. 
Správě Ústeckého kraje za to patří velké díky. 
V rámci vylepšování komfortu pro vaše nakládání s od-
pady poptává obec možnost osadit dvě vytipovaná místa 
podzemními kontejnery na tříděný odpad. Ve spoluprá-
ci s projektantem bylo vybráno místo stávajícího kontej-
nerového hnízda před obecním úřadem a část prostoru 
podél cesty do sběrného místa. Výhodou zvažovaných 
podzemních kontejnerů je výrazně větší objem, který 

práCe v ObCI
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pojme více vytříděného odpadu a samozřejmě přijatel-
nější vzhled. Počítá se s tím, že úpravou by prošlo i blízké 
okolí zamýšlených „podzemek“, tedy celý prostor parko-
viště před starou školou i prostor podél silnice k hasičár-
ně. Místo využijeme pro parkování a oživíme ho zelení. 

údržba zelenĚ, sTrOMy 
a ObeCní lesy 
Jednou z priorit obce nadále zůstává údržba zeleně v obci a 
okolí. Kromě travnatých ploch spadají do této oblasti samo-
zřejmě také stromy, jejichž počet podél cest v minulém roce 
vzrostl díky dobrovolnické výsadbě hrušní a ořechů. Další 
výsadba proběhla v  jarních měsících v okolí nádraží, kde 
byla prázdná místa osázena tradičními ovocnými stromy, 
které do našeho regionu historicky patří. 
Výsadba navazuje na několik rozsáhlých čištění příkopů 
podél cest od náletů a křovin, které se po léta hromadily, 

dusily staré stromy a bránily možnosti je udržovat. Jde 
především o obě cesty z obce směrem k nádraží a sil-
nici od kolejí na Hrušovku. Tyto úseky byly v letošním 
zimním období prořezány a dočištěny, jsou přehledné, 

bezpečnější pro řidiče i chodce a budou se lépe udržo-
vat. Poděkování za tuto práci patří technické četě obce, 
Václavu Plesníkovi a jeho partě za pomoc a podporu. 
Péče o lesy bohužel nepřináší jen radostnou výsadbu, 
ale někdy také nutné kácení. Na konci ledna obdržela 
obec výzvu ke zpracování další nahodilé těžby stromů 
v lesním majetku. Jedná se celkem o čtyři nové kůrov-
cem a suchem postižené lokality v Opárenském údolí, 
které musí být do konce roku vyklizeny. Samozřejmě za 
ně bude provedena náhradní výsadba, tak jako na ploše 
před Opárenským mlýnem, kde je obcí na „kůrovcové“ 
holině vysazeno celkem 1400 nových dubů. 

sTručnĚ: vOda, pejsCI, 
seTkání 
Díky pravidelné kontrole, monitoringu a opravám se 
daří výrazně snižovat ztráty v  hospodaření s  vodou. 
Dvě velké vyhledané havárie opravené na podzim při-
nesly nadpoloviční úsporu v nákladech na dodávky od 
KS Velemín. 
Nově přibyly v obci další tři schránky na sáčky určené 
pro úklid psích exkrementů. Pejskaři to tak mají zase 
mnohem jednodušší a prostředky pro udržení čistoty 
chodníků a prostor kolem domů jsou v podstatě na do-
sah. Děkujeme pejskařům, že je maximálně využívají. 
Děkujeme také za zájem o obecní akce, které již doba 
opět dovoluje pořádat. S úspěchem se kromě Masopustu 
a Vítání jara seniory setkalo i Chotiměřské bruslení na 
zimním stadionu v Lovosicích. V blízké době se těšíme 
například na Velikonoční stezku pro děti z obce a oko-
lí, na tradiční Pálení čarodějnic, Olympijský běh nebo 
Sportovní hry a Nohejbalový turnaj. Více informací při-
nesou samozřejmě všechny informační kanály obce. 
Děkujeme všem chotiměřským za vstřícnost a spoluprá-
ci. I nadále platí, že se na nás se svými dotazy, nápady  
a tipy na zlepšení života v obci můžete kdykoliv obrátit. 
Ať se Chotiměři a okolí dobře daří! •

Jakub Wajshajtl, starosta obce & zastupitelstvo
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